
»خمس« و 
ریسک های بزرگ 

بدفرجام
تراکتور پس از دیدار ناموزون و 
نافرجامی که پنجشنبه گذشته 
در شروع فصل جدید لیگ برتر با 
سپاهان داشت و منجر به شکست 
1-3 این تیم شد، مهیای دیدار دوم 
خود می شود که این هفته مقابل 
پرسپولیس برگزار می گردد و اگر 
سخت تر از مسابقه اول نباشد، 

آسان تر هم نخواهد بود.
اشتباه بزرگ پاکو خمس در دیدار 
اول این بود که با ترکیبی که 85 
درصد متفاوت با ترکیب معمول 
تراکتور در فصل گذشته به میدان 
آمد و در نتیجه تیمش هماهنگی 
لازم را نداشت و بازیکنان نه جای 
پای محکمی در سیستم انتخابی 
این مربی یافتند و نه یکدیگر را 
به آسانی در زمین پیدا می کردند و 
فقط در 25 دقیقه آخر قدری مؤثرتر 
ظاهر شدند. درست است که 
تراکتور یک »پیش فصل« طولانی 
داشت و مثل سپاهان به ترکیه 
سفر و اردویی 20 روزه را در آنجا 
دایر و چهار بازی تدارکاتی را برگزار 
کرد اما هماهنگی های واقعی و 
ریشه ای فقط در مسابقات رسمی 
حاصل می آید و تنها در جریان یک 
لیگ طولانی مدت و سفت و سخت 
است که بازیکنان یک تیم از هر 
جهت با یکدیگر همسو می شوند. 
این را می شد به وضوح در سپاهان، 
حریف آن روز تراکتور یافت که 
ترکیب اولیه اش تا 75 درصد همان 
آرایش ثابت فصل پیش بود و زمانی 
هم که دست به تعویض و آزمون 
بازیکنان پرشمار تازه اش زد، آنها را 
زمانی به زمین آورد که با زدن سه گل 
کار را تمام کرده و بردش را مسجل 
ساخته بود. خمس باید از حجم 
ریسک هایی که وصف آن آمد، برای 
دیدار با پرسپولیس تا سرحد امکان 
کم کند و مردانی را به میدان بفرستد 
که با آهنگ عمومی فصل پیش تیم 
آشنا باشند و به تدریج و با مرور زمان 
و تا رسیدن به هفته دهم لیگ تمام 
نفرات تازه تیمش را که به مرز 10 نفر 
می رسند، در نحوه بازی و تاکتیک 
عمومی تیمش جاری و ساری و آنها 

را دارای وحدت رویه کند.
سرخ های تهرانی نیز در دیدار اول 
لومینیوم بود،  خود که مقابل آ
این اصل را رعایت کردند و اگر 
امثال شهاب زاهدی و حسین 
کنعانی زادگان را نادیده بگیریم، به 
واقع به همان ترکیب فصل پیش 
خود به میدان آمده بودند. خمس 
مربی بدی نیست اما تعریف های 
صورت گرفته از او در لیگ بیست 
و دوم، هنگامی که در نیم فصل 
جانشین قربان بردیف روس تبار شد 
و بسط آن تمجیدها به فصل جدید 
بیش از آنی است که او سزاوارش 
باشد. وی در زمان مربیگری اش 
در اسپانیا، هنگامی که امثال رایو 
وایکانو را هدایت می کرد نیز مثل 
زمان فعلی ابایی از ریسک های 
بزرگ گاه به گاهی نداشت اما بیشتر 
به بازی های واکنشی روی می آورد 
و براساس آنچه در بازی حریفان 
می دید، روی آنها بدلکاری می کرد. 
او اینک در لیگ ایران رویه متفاوتی 
را در پیش گرفته و می خواهد در 
سریع ترین زمان ممکن به حداکثر 
سطح بازی و نمایشی برسد که 
در جوهره و بافت درونی بازیکنان 
قبلی و جدیدش وجود دارد. حاصل 
این رویکرد می تواند نتایجی ناگوار 
باشد که یک نمونه آن را مقابل 
سپاهان شاهد بودیم و می تواند 
باخت های فاجعه آمیز را هم به 
ارمغان بیاورد که در هفته آخر از 
فصل گذشته لیگ و در هفت گلی 
که »پرشورها« در تهران از استقلال 
خوردند، متجلی شد. آیا خمس 
آنقدر صرافت و درست اندیشی 
دارد که از ریسک هایی مشابه در 
هفته دوم لیگ بیست و سوم مقابل 
سرخ پوشان تهرانی که اندیشه ها 
و طرح های شان حساب شده و 

حرفه ای است، پرهیز کند؟

فوتبال ایران زیر  ذره بین2
مدیریت فوتبال 

 zنقل قول

 عضــو هیــأت رئیســه و رئیــس کمیته 
جوانــان توضیحاتی در مــورد تیم ملی 
امیــد ارائــه داد. میرشــاد ماجــدی در 
ابتــدا گفــت: صعــود تیــم ملــی امیــد 
بــه المپیــک در همــه ادوار از اهمیــت 
بســیار زیادی بــرای فوتبال کشــورمان 
برخوردار بوده است. به همین منظور 
فدراســیون فوتبــال پــس از انتخــاب 
ســرمربی جــوان و ایرانــی، تــلاش خود 

را بــه کار گرفتــه تا دغدغه های این تیم 
جهــت اجــرای برنامه هــای مــورد نظــر 

کادرفنــی بــه حداقل برســد.
عضو هیأت رئیســه فدراســیون ادامه 
داد: تیــم ملــی امیــد دو رویــداد مهــم 
را در ازبکســتان بــرای شــرکت در 
مســابقات مقدماتــی جــام ملت هــای 
آســیا و در هانگــژو جهــت حضــور در 
بازی هــای آســیایی در پیــش دارد. 

امیدهــای کشــورمان در ازبکســتان 
بایــد بــا میزبــان این مســابقات روبه رو 
شــوند که چالش اصلی این مسابقات 
خواهــد بــود. از طــرف دیگر شــاگردان 
عنایتی در بازی های آســیایی در اولین 
گام با عربســتان مواجه خواهند شــد. 
بــدون شــک آماده ســازی مناســب 
تیــم ملــی امیــد بــرای ایــن دو رویداد و 
ایــن دو بــازی، کلیــد اصلــی موفقیــت 

خواهــد بــود.
 : د فــزو ا ن  نــا ا جو کمیتــه  ئیــس  ر
 ، ه ها شــگا با یــت  و حما ری  همــکا
لازمــه نتیجه گیــری و موفقیــت تیــم 
ملــی امیــد اســت. اگــر می خواهیــم 
تیــم ملــی بزرگســالان قوی تــری در 
آینده نزدیک داشــته باشــیم و طلسم 
حضور در المپیک بشــکند، همه باید 
نقش آفرینــی درســتی در ایــن مســیر 

داشــته باشــیم. در اینکه باشگاه ها به 
حضور بازیکنان شــان نیازدارند شکی 
نیســت، امــا هدف همــه ارکان فوتبال 
کشــور کســب موفقیــت تیم های ملی 
درعرصه هــای بین المللی اســت، پس 
بایــد دیــد خــود را فراتر ببریــم و به این 
حداقل خواســته به حقِ  کادرفنی تیم 

ملــی امیــد احتــرام بگذاریــم.
ماجــدی در پایــان تصریــح کــرد: قطعاً 

فدراســیون تمام تلاش خود را می کند 
تــا ایــن  تیــم بــا بهترین شــرایط بــه این 
مســابقات اعــزام شــود، امــا ســرمربی 
تیــم ملــی امید به بازیکنــان خود برای 
نتیجه گیــری در هــر بــازی نیــاز دارد و 
امیدوارم این بار باشگاه ها با همدلی و 
همراهــی مضاعف، نقش ارزنده ای در 
موفقیــت امیدهای فوتبال کشــورمان 

ایفــا کنند.

 zسرمقاله

وصال روحانـی

ابراهیم بایش

ITC در انتظار

بایش که دو هفته گذشــته با قراردادی دو ســاله به باشــگاه گل گهر ســیرجان 
پیوسته، پس از کسب قهرمانی جام حذفی در انتظار صدور ITC برای حضور 
در ایــران اســت. این هافبک عراقی معــروف که با توجه به اتمام قراردادش با 
تیــم نیــروی هوایــی با گل گهر قرارداد امضا کرده، پیشــنهادهایی هم در عراق 
 ITC او را درخواســت کرده و بــا صدور ITC دارد، بــا ایــن حــال باشــگاه گل گهر

این بازیکن عراقی به تمرینات تیم ســیرجانی ملحق خواهد شــد.

مجید جلالی:

فراتر از انتظار بودیم

مجید جلالی کارشــناس فوتبال در مورد بازی های هفته اول لیگ بیســت 
و ســوم گفــت: »هفتــه اول فراتــر از انتظــار من بود. تیم هــا بازی های خوبی 
را ارائه دادند و باید به لیگ بیســت و ســوم امیدوار بود. نظر شــخصی من 
ایــن اســت لیــگ بیســت و ســوم می توانــد جــذاب باشــد و انتظارهــا از ایــن 
لیــگ بــالا اســت. بــرای قضــاوت در خصوص همــه تیم ها زود اســت و باید 
چنــد هفتــه صبــر کــرد. از الان نمی توان مدعیــان قهرمانــی را معرفی کرد.«

ادموند بزیک

تولدت مبارک آقای گل!

ادمونــد بزیــک یکــی از محبوب تریــن ارامنــه تاریــخ فوتبــال کــه در دوران 
حضورش در ســه تیم باشــگاهی آرارات تهران، پرسپولیس و سپاهان تأثیر 
جذابی از خود به جای گذاشــت 48 ســاله شــد. او چند بازی برای تیم ملی 
انجام داد، در سال 81 و در لیگ دوم حرفه ای برای سپاهان آقای گل لیگ 
شــد و نزدیــک بــه 100 گل در مجمــوع دوران حضورش در لیــگ ایران زد اما 
نتوانست اسم و رسمی در فهرست برترین های تاریخ فوتبال داشته باشد.

 

از ادعای رؤیایی قنبرزاده تا راهکار ساکت

60 درصد از حق پخش برای هر باشگاه!

ماجدی: سرمربی به تمام بازیکنانش نیاز دارد

همه باید نقش آفرینی درستی در مسیر موفقیت تیم امید داشته باشیم

ه ها  معمــای حــق پخــش و باشــگا
همچنــان حــل نشــده اســت. تــا جایی 
کــه حــالا باشــگاه ها بــرای حــل ایــن 
مشــکل دســت بــه دامــان مجلــس 
شــورای اســلامی شــده اند. محمدرضا 
ســاکت مدیرعامــل باشــگاه ســپاهان 
و نماینده باشــگاه ها در هیأت رئیســه 
فدراســیون فوتبــال روز گذشــته طــی 
نامــه ای به کمیســیون تلفیــق مجلس 
شــورای اســلامی طــرح پیشــنهادی در 
خصوص تحقــق حق پخش تلویزیونی 
باشــگاه های لیــگ برتــر فوتبــال را ارائه 

داد.
متن این نامه به شرح زیر است:

با سلام 
احتراماً، ضمن تشــکر و قدردانی بابت 
زحمات و تلاش های خالصانه شــما در 
راســتای خدمتگزاری بــه نظام و مردم، 
هماهنگونــه که مســتحضرید موضوع 
حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال 
یکــی از معظــلات اخیر جامعه ورزشــی 
می باشــد کــه ضمــن تضییــع شــدن 
حقوق قانونی و الزامی باشــگاه ها مانع 
ایجــاد درآمــد پایــدار برای باشــگاه ها و 
هزینه برخی از ســازمان ها و ارگان های 
دولتــی شــده اســت. لــذا بــه پیوســت 
گــزارش جامعی از وضعیت حق پخش 
و همچنیــن پیشــنهاد اجرایــی جهــت 
تحقــق و ایجــاد ایــن حقــوق جهــت 
جلوگیــری از پیامدهای آتی بین المللی 

همچــون تعلیــق و عــدم صــدور مجــوز 
حرفــه ای باشــگاه ها ارائــه می گــردد.

خواهشــمند اســت نســبت بــه طــرح، 
بررسی و تصویب این پیشنهاد منطقی 
و اجرایــی در راســتای کمــک بــه ایجــاد 
نشــاط اجتماعــی جامعــه و کســب 
درآمــد پایــدار باشــگاه ها و عــدم ایجاد 
بحران هــای احتمالــی اقدامــات لازم را 
مبذول فرمایید، شــایان ذکر است این 
آمادگــی وجــود دارد تا طرح پیوســت با 
حضــور کارشناســان مربوطــه تشــریح 

گــردد.
خلاصــه طــرح پیشــنهادی »پرداخــت 
2 تومــان  /000 /000 /000 مبلــغ 000/
)دوهزار میلیارد تومان( در فصل جاری 
توســط صــدا و ســیما به ســازمان لیگ 
فدراســیون فوتبــال بابــت حــق پخــش 
زنــده، تولیــدی و منتخــب مســابقات 
فوتبال لیگ برتر از درآمد حاصله صدا 
و سیما« از بذل عنایتی که می فرمایید 

سپاســگزاریم.
محمدرضا ساکت - مدیرعامل باشگاه 
فــولاد مبارکــه ســپاهان و نماینــده 
باشــگاه ها در هیأت رئیسه فدراسیون 

فوتبــال
در ادامــه ایــن کشــمکش ها منصــور 
قنبــرزاده نایــب رئیــس مهــدی تــاج در 
فدراســیون فوتبال نیــز در مصاحبه ای 
له حــق پخــش  در خصــوص مســأ
باشــگاهی گفــت: »صداوســیما از 

اعتبــارات دولتــی اســتفاده می کنــد. 
بحــث درآمدزایــی بــرای باشــگاه ها در 
دنیــا تعریــف دارد و یکــی از اصلی ترین 
درآمدهــا، بحــث پخــش تلویزیونــی 
اســت. درست اســت که تیم ها دولتی 
هســتند امــا برخــی تیم هــا مســتقیم 
پــول دولــت را می گیرنــد و تیم هایــی 
کــه کارخانه و شــرکت پولــدار ندارند، از 
ایــن محروم هســتند .همیــن تیم های 
دولتی ما مثل اســتقلال و پرســپولیس 
هــم وصــل بــه شــرکت های صنعتــی 
نیستند که بتوانند در قالب اسپانسری 
پولــی از آنهــا بگیرنــد و از طرفــی دولتــی 
هســتند امــا دولــت پولــی بــه آنهــا 
نمی دهنــد. هــر مدیــری کــه بیایــد، 
هزینه هــا بــالا اســت و ظرفیت هایــی 
هــم کــه در دنیــا تعریــف شــده، چیــز 

جدیــدی نیســت.«
وی افزود: »باید ۶0 درصد از درآمدهای 
باشــگاه از محــل پخــش تلویزیونــی و 
برنامه هــای جانبــی آن باشــد. از طرفی 
ما در کپی رایت هم مشکل داریم و در 
بحث بلیت فروشــی هم هر باشــگاهی 
کــه نمی توانــد هــر رقمــی بفروشــد. 
تولیــد ایــن باشــگاه، فوتبــال اســت اما 
مــردم شــرایط ایــن را ندارند کــه هزینه 
بالایــی بــرای بلیت پرداخــت کنند. اگر 
بخواهیــم مقایســه کنیــم، آیــا بلیــت 
فروشــی در کشــورهای حاشــیه بــا مــا 

قابــل مقایســه اســت؟«

او شــیوه حــل ایــن موضــوع را بــه ایــن 
شــکل توضیــح داد: »صداوســیمای 
مــا هــم دولتــی اســت و اعتباراتــی 
بــرای آن تعیین شــده اســت. مجلس 
محتــرم شــورای اســلامی در حــال 
حاضــر برنامــه هفتــم را در دســت 
تدویــن دارد و ما چند جلســه خدمت 
آنهــا بودیــم . همانطــور کــه معاونــت 
حقوقــی صداوســیما هــم بــه درســتی 
اعــلام کــرد و اینجــا نقطــه تفاهــم هم 
هســت، ایــن بــود کــه اگــر در دنیا حق 
پخش تلویزیونی را دریافت می کنند، 
تشــکیلات تلویزیونــی آنهــا هــم این را 
بــه مــردم می فروشــد و حــق اشــتراک 
می گیرد اما صداوســیما این را رایگان 
بــه مردم عرضه می کند. پس مجلس 
شــورای اســلامی باید راهکاری بیاورد 
و ایــن اعتبــارات را جــزو اعتبــارات 

صداوســیما تألیــف کنــد.«
قنبــرزاده بــا اشــاره بــه پیچیدگــی ایــن 
موضــوع گفــت: »صداوســیما در حــال 
حاضــر در پرداخــت حقــوق و دســتمزد 
هــم مشــکل دارد و بایــد انصــاف را هم 
رعایــت کرد. من می دانم خود مجلس 
محتــرم، مرکــز پژوهــش دارد و روی 
ایــن موضــوع هــم کار کــرده اســت. به 
هــر حــال یکــی از راهکارهــا این اســت 
کــه بودجــه را هــم ببینــد و بــر اســاس 
میــزان پخــش و هــوادار تیم هــا، اینهــا 
را خــارج از بودجــه مصوبــی کــه دارنــد، 

بــرای حــق پخــش تلویزیونــی بگــذارد. 
مــا بحث هایــی در مجلــس داشــتیم و 
بعضــی از عزیــزان متقاعــد شــدند. بــه 
نظر می رسد فدراسیون فوتبال، وزارت 
ورزش و صداوســیما بایــد هم راســتا 
طرحــی را بدهنــد که بــا تعامل و تفاهم 

حــل شــود.«
او در پاســخ به این ســؤال که مشــخصاً 
ر  چقــد لیس  پرســپو و  ل  ســتقلا ا
می توانند درآمدزایی کنند، عنوان کرد: 
»مــن عــادت نــدارم دربــاره چیــزی کــه 
تخصص آن را ندارم، آمار و عدد بدهم 
و نمی توانیــم روی فکــر چیزی بگوییم. 
در این صورت مثل اســتقلال می شــود 
کــه فکر می کردند آنقدر درآمد داشــته 
باشــند امــا یــک دهــم هــم تحقــق پیدا 
نکرد. من تخصص و مسئولیتی ندارم 
و لازم اســت یــک کارگــروه اقتصــادی 
بگذارنــد. در حــال حاضــر در هیــأت 
مدیره هــا افــراد اقتصــادی آمده انــد تــا 
طــرح و برنامه هایــی ارائــه بدهنــد. بــه 
نظــر مــن می شــود درآمدزایــی کــرد اما 
به قدری غرق مســائل روزمره شــده اند 
کــه چالش هــای مختلفی دارنــد. واقعاً 
هــواداران از تــه دل نگــران هســتند و 
خواسته شــان ایــن اســت کــه ســر و 
ســامان بگیرند؛ ایــن موضوع می طلبد 
کــه همه کمــک کنند و حتی دولت هم 
کمــک کنــد تا این شــرایط بــه وضعیت 

نرمالــی برســد.«

معمای حق پخش و 
باشگاه ها همچنان 

حل نشده است. 
تا جایی که حالا 

باشگاه ها برای حل 
این مشکل دست 

به دامان مجلس 
شورای اسلامی 

شده اند. محمدرضا 
ساکت مدیرعامل 

باشگاه سپاهان و 
نماینده باشگاه ها 

در هیأت رئیسه 
فدراسیون فوتبال 

روز گذشته طی 
نامه ای به کمیسیون 

تلفیق مجلس 
شورای اسلامی 

طرح پیشنهادی در 
خصوص تحقق حق 

پخش تلویزیونی 
باشگاه های لیگ برتر 

فوتبال را ارائه داد
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